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Ob četrti deželni konferenci KRI

Mislimo, da je dnevno časopisje 
dovolj obširno poročalo o samem 
poteku četrte deželne konference 
komunistov Furlanije-Julijske kra
jine, zato pa se v goli opis dogodkov 
ne bomo spuščali.

Zdi se nam le potrebno poudari
ti, da uresničujemo komunisti, v 
vsakodnevni praksi, načelo, da živi
mo na širšem mednarodnem podro
čju, kjer je pretok idej in spoznanj 
prav tako važen, kot blagovna iz
menjava. Na naši konferenci so bili 
jugoslovanski tovariši Osolnik, Bi- 
zajl in Cigoj, pa tudi avstrijski ko
munisti, teme o mednarodni vlogi 
naše dežele pa so bile stalno prisotne 
v razpravi na konferenci in pri iska
nju rešitev na postavljena vpraša
nja.

Komunisti nosimo veliko odgo
vornost za politično dogajanje v 
deželi in državi, ker smo gonilna 
sila družbenih premikov in ker so v 
nas uprte oči drugih političnih sil. 
Ko nekatere demokratične sile, ki 
so povezane z vladnimi strankami, 
zatrjujejo, da levosredinski koali

ciji ni alternative, pričakujejo tudi 
iz naše strani pojasnila, nujnih po
bud.

Komunisti. se zavedamo, da do
segajo nekatera protislovja eksplo
zivno napetost in da jih vladajoča 
skupina ne zna in noče rešiti. Dežel
na ustanova, za katero smo se pred 
leti borili, se motovili in obotavlja, 
ker nima v vodstvu jasnih pojmov 
o tem, kakšen naj bo družbeni in 
gospodarski razvoj našega področja, 
od Karnije do morja. Glavno kri
vdo nosijo demokristjani, čeprav 
odločno kritiziramo tudi socialisti
čne tovariše, ki s svojimi dvoumni
mi nastopi in že bolezenskim popu
ščanjem zmernim pritiskom zavira
jo demokratične premike, ki dozo
revajo tudi v političnih strankah.

V tem kočljivem trenutku dru
žbenega razvoja je tembolj nujna 
pobuda komunistov, ki teži po «po
novni ustanoviti» deželne avtono
mije.

Kaj to pomeni? Predvsem to, da 
moramo deželno ustanovo zares 

zbližati z novim, ki se v družbi po

Resolucija IV. deželne 
konference KRI

IV. deželna konferenca KPI jemega glavnega mesta dežele,
naraščajoče nezadovoljstvo pre
bivalstva so dokazi neuspeha le

po izčrpni razpravi o številnih 
aktualnih problemih odobrila 
splošno resolucijo, katero objav
ljamo v izvlečku.

IV. deželna konferenca KPI je 
bila v času, ko se močno zao
struje politična kriza v državi in 
deželi. Posledice te krize so ved
no bolj zaskrbljujoče in nevar
ne. Prevratniški fašistični ma
nevri, ki se širijo tudi v naši de
želi (od manifestacije, ki je bila 
v Trstu in na katero so se pri- 
teple fašistične tolpe iz vse se
verne Italije pa do takoimeno- 
vane «trikoloristične manifesta
cije», ki je napovedana za pri
hodnjo soboto v Vidmu) ; ofen
ziva delodajalcev, ki teži po tem, 
da bi zadela temeljne pridobitve 
delavskih in ljudskih bojev, vlad
na politika zavlačevanja uresni
čitve sprejetih obveznosti glede 
nujnih ekonomsko-socialnih re
form, desničarska usmeritev KD, 
spori in razdvojitve vladne koa
licije potrjujejo neuspeh politike 
leve sredine.

KD in njene zaveznice ni
so znale ne hotele pristo
piti k samoupravljanju in 
k uresničevanju ekonomsko-so- 
cialnega razvoja. Propad prvega 
programa razvoja dežele, nara
ščajoče izseljevanje, nazadova
nje gospodarstva na goratih pre
delih dežele, beg ljudi s kmetij
skih področij, kopičenje nere
šenih vprašanj v večjih sredi
ščih dežele in nazadovanje sa-

ve sredine.
iV. deželna konferenca KPI 

podčrtuje pomen dejstva, da tu
di v Furlaniji-Julijski krajini de
lovni ljudje, mladina, obrtniki in 
srednji sloji odločno in enotno 
zahtevajo radikalne spremembe 
sedanjega položaja v državi in 
deželi.

To potrjujejo tudi velike proti
fašistične manifestacije, usta
navljanje enotnih organizmov v 
številnih občinah in tovarnah, 
razvoj enotnih dejavskih bojev 
(dolgotrajni in težki boji delav
cev v podjetju Zanussi-Rex, ini
ciative delavcev v Italcantieri, 
boji tekstilnih delavcev, prista- 
niščnikov In delavcev drugih ka
tegorij). To potrjuje tudi kom
paktna udeležba v stavkovnih gi
banjih, potrjujejo tudi boji, ki 
jih vodijo študenti, kmetje in 
dninarji.

Vsem delovnim ljudem, ki se 
združeni odločno bojujejo za ci
lje, ki so izraz splošnih intere
sov prebivalstva, IV. deželna kon
ferenca KPI izraža svojo podpo
ro.

izhajajoč iz analize hude po
litične in socialne krize ter in
dikacij enotnega gibanja, iz bo
ja za prenos popolne oblasti na 
nove avtonomistične ustanove, 
IV. deželna konferencaKPI posta-

(Nadaljevanje na 2. strani)

javlja. Odgovoriti mora na spodbu
janja sindikalnih organizacij, spre
jemati kritike in predloge od spo
daj, iz občin in iz vrst skupnosti, 
postati, skratka, sredstvo množi
čnega boja za reforme in ne zaviralni 
element. V tej smeri bomo komu
nisti delali.

Tovariš Bacicchi je v svojem po
ročilu odločno poudaril pomen, ki 
ga za našo deželo ima povezava 
boja za reforme in širšo demokra

12., 13. h 14. junija
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v Dolini

cijo z zahtevami slovenskega pre
bivalstva. Nikoli nismo mislili, da 
ni rešitev manjšinskega vprašanja 
programska točka v dejavnosti vsa
ke komunistične osnovne organiza
cije, kjerkoli v deželi. «Vprašanja 
slovenske manjšine so preizkusni 
kamen demokracije», je dejal tov. 
Bacicchi in začrtal smernice naše 
prisotnosti v manjšinskem prostoru. 
Komunisti smo podpisali skupaj z 
drugimi političnimi in kulturnimi 
silami, ki delujejo med Slovenci, 
skupno spomenico predsedniku vla
de, predložili smo predlog zakona 
za priznanje vsaj osnovnih pravic 
slovenske skupnosti, vsakega dne 
se spoprijemamo in načelno rešuje
mo posamezna vprašanja.

Narodnostno vprašanje Sloven
cev v Italiji je tema, okoli katere 
moramo komunisti ustvariti čim 
širše demokratično in protifašisti
čna zavezništvo v vsej Furlaniji- 
Julijski krajini. Ne gledamo v osa- 
mljevanje manjšine, temveč na njeno 
objektivno napredno vlogo v okvi
ru splošnega ustvarjanja novega 
«bloka» družbenih sil in slojev, ki 
je hrbtenica bodočega demokrati
čnega razvoja družbe in socialisti
čne revolucije v Italiji. St. S.

Enotni Prvi mai 19
Prvi maj 1971 bo ostal zapisan v 

zgodovini Trsta, Gorice in vse de 
žele kot dan obnovljene enotnosti 
delavskega razreda, kot dan po
membnih enotnih delavskih in pro
tifašističnih manifestacij. In to kljub 
žalostnemu dejstvu, da nacionalisti
čna Delavska zbornica v Trstu (ki 
je sicer odraz vsedržavne UIL) ni 
sodelovala.

Kot običajno je bila v Trstu ve
ličastna prvomajska delavska povor
ka, v kateri so manifestanti nosili 
italijanske in slovenske transparen
te. V vrstah manifestantov je pre
vevala želja in volja po enotnosti 
delavskega razreda, po enotnosti v 
bojih za srečnejšo bodočnost, za 
pravičenjši svet, za bratstvo med 
narodi in za mir.

Na Goldonijevem trgu je bilo ve
ličastno zborovanje, na katerem so 
govorili predstavniki CGIL in CIST. 
En govor je bil v slovenščini, dva v 
italijanščini. Na zborovan|u so bili 
iprisotni tudi predstavniki sindika
tov SR Slovenije.

Istočasno kot v Trstu sta bili 
tradicionalni prvomajski manifesta

ciji v Križu in Miljah, na katc./h so 
sindikalisti govorili v italijanščini 
in slovenščini.

V Gorici je bila velika enotna ma
nifestacija, ki so jo priredile vse 
tri glavne sindikalne organizacije 
CGIL, CISL in UIL. Po tradicio
nalnem sprevodu po glavnih mest
nih ulicah je bilo na Travniku zbo
rovanje, na katerem so govorili v 
italijanščini in slovenščini. Manife
stacije so se udeležili tudi predstav- 
niki sindikatov iz Nove Gorice. 
Omembe vredno je še dejstvo, da 
so na goriških prvomajskih mani
festacijah sodelovali tudi kmetje, 
ki so se pripeljali na svojih trakto
rjih.

Prvi maj so slovesno proslavili 
tudi v Števerjanu (o prireditvah 
poročamo na drugem mestu).

Prvega maja popoldne je bilo 
tudi v Križu veliko zborovanje zdru
ženo s kulturnim sporedom. Pomem
bno protifašistično manifestacijo je 
organizirala tržaška federacija KPI.

Na njej sta govorila tov. Dušan 
Lovriha in Vittorio Vidali.

Prireditve na Goriškem
Od 25. aprila do 9. maja je bilo 

v slovenskih vaseh na Goriškem več 
proslav, ki so potekale v antifaši
stičnem duhu. Tako za 25. april 
kot za prvi maj so predstavniki ob
činskih uprav in prosvetnih društev 
položili vence na spomenike padlih 
partizanov. Za goriško mesto je bi
la osrednja proslava 25. aprila v 
Štandrežu, na kateri sta govorila 
bivši partizanski komisar Vincen
zo Marini - Banfi in predsednik 
prosvetnega društva iz Štandreža 
«O. Zupančič» Danilo Nanut. Tega 
dne so bile tudi manifestacije v 
Doberdobu in Sovodnjah, na katerih 
sta govorila župana Andrej Jarc 
in Jože Češčut. Za Prvi maj je bila 
manifestacija tudi v Doberdobu, na 
kateri sta govorila podžupan Karel 
Černič in pokrajinski svetovalec Jo
že Jarc. Pevski zbor «Jezero» in 
godba na pihala «Kras» sta skupno

izvedla nekaj partizanskih pesmi.
Člani prosvetnega društva «Bri

ški grič» so v Števerjanu priredili 
teden proslav in kulturnih večerov 
(od 1. do 9. maja). Teden se je 
začel 1. maja s partizansko mani
festacijo, na kateri sta govorila tov. 
Aleš Bebler in senator Maris. Te
den se je zaključil v nedeljo deve
tega maja s športnim in kulturnim 
sporedom. Tega dne zjutraj je bil 
partizanski pohod po števerjanskih 
gričih, katerega se je udeležilo več 
ekip iz Goriške in Tržaškega. Teden 
proslav so zaključili gojenci baletne 
šole iz Solkana, kotalkarji <z Opčin 
in mogočen skupen nastop godbe na 
pihala in pevskega zbora ' Dober
doba s partizanskimi pesmimi.

Številna udeležba na prireditvah 
je potrdla,da so ideali odporništva ia 
antifašizma na Goriškem bolj kot 
kdaj prej živi.

Prvi maj 1971 v Trstu. Delavski shod na Goldonijevem trgu
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Novi deželni komite KRI
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Silvano Bacicchi 
Arnaldo Baracetti 
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Jole Burlo 
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Mario Colli 
Carmelo Contin 
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Antonino CufFaro 
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Mario Lizzerò

Dušan Lovriha 
Bruno Marizza 
Enzo Menichino 
Giovanni Migiicrini 
Antonio Moschioni 
Claudia Novello 
Paolo Padovan 
Arrigo Pascolai 
Renzo Pascolai 
Giacomo Pellegrini 
Silvino Poletto 
Giovanni Proserpio 
Giorgio Rossetti 
Marija Selič 
Paolo Sema 
Eligio Simsig 
Stojan Spetič 
Silvano Tarondo 
Renata Vecchiatto 
Vittorio Vidali 
Dante Vivan 
Spartaco Zorzenon

Resolucija IV. deželne 
konference KRI

Gotovo ni med nami nikogar 
ki ne pozna tovariša Toneta Uk
marja, vendar pa, vsaj tako se 
nam zdi, mnogi izmed nas ne 
poznamo življenjske poti tega 
neupogljivega borca za srečnej
ši svet.

S tem revolucionarjem, ki je 
po rodu s Proseka a sedaj stal
no prebiva v Kopru, smo se pred 
kratkim ponovno srečali. Prosili 
smo ga, naj nam pripoveduje o 
svoji mladosti, o prvih spopa
dih s fašisti. Prosili smo ga tudi, 
naj nam objasni pot, ki ga je vo
dila med komuniste in seveda 
tudi razne boje, ki se jih je ude
leževal na domačih tleh in v 
tujini. Ne prikrivamo, da smo 
bili presenečeni, ko nam je za
čel odpirati zakladnico svojih 
spominov in izkušenj.

Ni mogoče v enem sestavku 
zabeležiti vsega, kar je povedal 
in razumljivo je, da je to, kar da
nes posredujemo našim bral
cem, le neznaten drobec.

Prepuščamo besedo tovarišu 
Ukmarju.

«Delavskemu gibanju sem se 
pridružil že leta 1917. Tedaj sem 
bil uslužben pri železnici. V Na
brežini, je tedaj deloval sindi
kat, ki je organiziral stavko pro
ti vojni in za izboljšanje življenj
skih razmer delavcev. Tudi jaz 
sem stavkal.

Izšel sem iz delavsko-kmečke 
družine. Živeli smo v slabih raz
merah, zato ni nič čudnega, če 
sem se vključil v delavsko gi
banje. Čutil sem potrebo in tudi 
dolžnost, da pomagam, da se bo
rim v prvi vrsti proti vojni, za 
socialne pravice in za svobodo 
naroda, kateremu pripadam.

Na nas, takratne mladince, 
je predvsem vplivala revolucija 
v Rusiji, posebno še oktobrska 
revolucija. Prepričani smo bili, 
da se revolucija ne bo ustavila 
na ruskih mejah.

Leta 1919, ko so se pojavili 
prvi fašisti pri nas, sem bil med 
tistimi, ki so menili, da se z be
sedami ne da nič napraviti, da 
so potrebna konkretna dejanja. 
Pri železnici smo stavkali, zah
tevali konec intervencijske voj
ne proti mladi sovjetski državi. 
Ustavljali smo pošiljke, name
njene interventistom.

Med socialiste nisem stopil. 
Mi takratni mladinci smo se že 
takrat šteli za komuniste, za ta
ko imenovane boljševike. Socia
listom nismo zaupali, ker so se 
družili z reakcijo.

Leta 1921 nas ni našlo nepri
pravljene. Naši tovariši so se 
skoraj v celoti izrekli za komuni
ste. Po kongresu v Livornu sem 
stopil v organizacijo mladih ko
munistov, v komunistično par
tijo pa sem oficielno stopil leta 
1326.

Tedaj je vladala med našim 
ljudstvom velika brezposelnost, 
nopadi s fašisti pa so bili na 
dnevnem redu. Trikrat sem tudi 
: z okusil ricinusovo olje. Fa
šisti so mi ga dali piti, da bi se 
«poboljšal». No, res sem se po
boljšal...

Iz svojega političnega delova
nja sem med drugim spoznal 
boleče dejstvo, da je bilo primor
sko ljudstvo nasplošno narodno 
zatirano in gospodarsko izko
riščano. Fašisti so razpustili vse

njegove gospodarske, politične 
in kulturne organizacije, vendar 
pa ljudstvo ni klonilo temveč je 
organizirano kljubovalo nasilju, 
zlasti pa med mladino širilo upor
no misel, ki se je rojevala iz te
danjih razmer.

Leta 1928 so me iz političnih 
razlogov odpustili iz službe v 
Genovi in nato izgnali v moj 
rojstni kraj. Od tedaj dalje sem 
deloval v strožji ilegali. Opravljal 
sem številne politične naloge.

Obdobje mojega revolucionor- 
nega razvoja v povojnem času 
je bilo vsekakor odločilnega po
mena za moje nadaljnje življe
nje. Tedaj sem spoznal odločne 
protifašistične borce iz Trsta, 
Slovenskega Primorja in Istre, 
ki so vzdržali pred težkimi pre
izkušnjami, v ječah, v policijskih 
konfinacijah in v izgnanstvu. 
Spoznal sem, da je fašizem od
prta teroristična diktatura viso
kega finančnega kapitala in da 
je zato bilo potrebno napeti 
vse sile za neizprosen boj proti 
njegovim zločinskim nakanam.

Moja udeležba v španski repu
blikanski vojni je pomenila iz
polnitev internacionalistične dol
žnosti, da bi po svojih močeh in 
sposobnostih prispeval skupaj 
s številnimi prostovoljci proti 
španskemu in mednarodnemu 
fašizmu. Naj pripomnim, da je

Podlonjer — to izrazito delavsko 
predmestje Trsta je bil vselej prava 
protifašistična trdnjava. Po prvi sve
tovni vojni je v Podlonjerju aktivno de
loval tudi Ljudski oder. Razvijal je kul- 
turno-prosvetno dejavnost, skrbel za 
rekreacijo in, v mejah možnosti, tudi 
za napredno usmerjanje delavcev. Nič 
čudnega torej, če so tržaški fašisti in 
vsi tisti, ki so jih kakor koli podpirali, 
še pred prihodom črnega režima na 
oblast, «vneto spremljali» vse dogaja
nje v tem kraju. Pa ne le «spremljali». 
Razgrajaške fašistične tolpe so mno
gokrat «obiskale» Podlonjerce. «Obi
skovali» so jih tudi tisti, ki bi morali 
skrbeti za javni red. Podobno kot 
v Podlonjerju se je dogajalo tudi pri 
Sv. Ivanu in v Lonjerju.

«Še vedno se živo spominjam dne
va, ko so fašisti prvič pridrveli v slo
vensko šolo pri Sv. Ivanu, pravi Andrej 
Kranjec iz Podlonjerja. Eden od faši
stov se |e približal učiteliu, mu poti
snil pred nos neko knjigo in rekel: 
'odslej dalje morate učiti samo ita
lijansko'. Ves razred je strmel.»

«Na dan volitev leta 1922 sem šel 
k Sv. Ivanu. Na poti sem srečal po
veljnika svetoivanske orožniške posta
je in dva orožnika. Vprašali so po mo
jem bratu Robertu. Ker jim nisem 
hotel povedati, kjer se nahaja, so me 
oklofutali nato pa odpeljali v ječo. 
Medtem, ko sem bil v ječi so mojega 
brata ujeli, ga zaprli, hudo oreteoali. 
Hoteli so izvedeti, kje ima skrito oro
žje. Brat se je vrnil domov olan in z vid
nimi posledicami mučenja.» Tako je za
pisal Josip Hrovatin iz Podlonjerja.

«Prvega maja 1920 smo priredili de
lavsko manifestacijo. Postavili smo sla
volok, na katerem je vihrala rdeča 
zvezda. Igrala je vaška godba.

Spominjamo se neke veselice, ki so 
jo priredili godbeniki. Med veselico 
nas je «obiskala» toloa fašistov.

Vaščani so sklenili, da fašiste na
ženejo. Fašisti so sprožili strele. No, 
streli jim niso pomagali. Morali so po
begniti. Enega so ujeli, ga razorožili in

sodelovalo v Španiji 107 prosto
voljcev s Primorskega, od kate
rih je nad polovica žrtvovala svo
je življenje. Razen tega je bilo 
moje sodelovanje v španski 
revolucionarni vojni nova šola 
in spoznanje, da je potrebno bo
riti se proti fašizmu, kjerkoli se 
le-ta pojavlja.

Znano je dejstvo, da je impe
rialistična fašistična Italija pod
jarmila etiopsko ljudstvo leta 
1936. To ljudstvo pa se je začelo 
že leta 1937 upirati okupatorju. 
Komunistična partija Italije je 
po končani vojni v Španiji meni
la, da je potrebno, da pošlje 
etiopskemu ljudstvu na pomoč 
nekaj svojih prekaljenih borcev. 
Pri tem so upoštevali predvsem 
izkušnje dolgoletnega ilegalne
ga boja, poznavanje nekaterih 
tujih jezikov in še druge last
nosti, ki so bile potrebne za or
ganiziranje partizanskega boje
vanja v Etiopiji. Tja so po
stali tovariša Barontinija, 
Rolla in mene, da bi kot inštruk
torji organizirali partizansko bo
jevanje. To nam je tudi uspelo in 
kmalu je nastalo na desettisoče 
oboroženih borcev proti fašiz
mu, ki so s svojimi akcijami 
prizadeli okupacijski vojski in 
zlasti fašistični milici velike 
nevšečnosti.

naklestili...» Tako je pripovedovala sku
pina vaščanov iz Lonjerja.

S tovarišem Andrejem Kranjcem sva 
se pred kratkim zglasila pri Ivanu HroT 
vatinu v Podlonjerju. Pogovor je stekel 
o dogodkih po prvi svetovni vojni, ko 
se je fašizem začel pojavljati in ko so 
bili takorekoč na dnevnem redu spo
padi s faflisti. Tov. Hrovatin je 
povedal naslednje:

«Pri Sv. Ivanu je bil neki predvolilni 
shod. (Ne spominjam se točno če je 
bilo to leta 1921 ali 1922). Stali smo 
na gmajni. Prišla je skupina orožnikov, 
katero je vodil neki brigadir. Orožniki 
so se nam približali in brigadir me je 
vprašal, kje se nahaja moj brat Robert. 
Odgovoril sem jim, da ne vem, kje naj 
bi se nahajal. Šli so nato na dom in 
naredili preiskavo. Niso našli nič ta
kega, kar bi jih zanimalo. Povabili so 
me, naj grem z njimi v svetoivansko 
kasarno. Zaprli so me. V kasarno so 
prignali še druge Podlonjerce. Med 
njimi tudi mojega brata. Izpraševali so 
jih in tepli. Strašno so jih mučili. Mo
rali sta klečati na tleh, ki so bila s 
soljo posejana. Ko so bili do skrajnosti 
izmučeni so jih pahnili pod vodno pipo 
in jih polivali z mrzlo vodo dokler se 
niso onesvestili. Šest dni se je nada
ljevalo zasliševanje in mučenje. Po 
šestih dneh je poveljnik Faggioli uka
zal, naj nas odvedejo v kasarno v ulici 
Chiozza (sedaj ulica Crispi), kjer se 
je mučenje stopnjevalo. Ko so se tova
riši končno vrnili domov, so bili hudo 
poškodovani. Cela tri in pol leta so 
čakali na proces. Pred sodniki so to
variši pokazali sledove mučenja. Moj 
brat Robert je na sodišču slekel srajco 
in pokazal sledove hudih udarcev. Ko 
je to storil je bil proces zaključen...

V tistih letih so bile hajke na dne
vnem redu. Ko je bilo slišati grmenje 
kamjonov so možje in fantje zapustili 
svoje domove ter se skrili v njivah. 
Čestokrat so spali na prostem.»

Kljub vsemu pa naši ljudje v Dodlo- 
njerju, Lonjerju in pri' Sv. Ivanu niso 
klonili.

M. K

(Nadaljevanje s /. strani)
vlja ne le pred vse komuniste 
temveč pred vse delovne ljudi 
pred demokratične politične si
le obveznost boja za:
— dejansko «ponovno ustano
vitev» dežele, ki naj ustreza zah
tevam in potrebam delavskih 
in ljudskih množic in ki naj po
stane bistveni element akcije 
za velike reforme na področju 
urbanistike, stanovanj, zdravstva, 
kmetijstva, šols .a in davčne po
litike;
— deželno ustanovo, ki ne bo 
več podrejena centralistični 
državni upravi in velikim mono
polom temveč bo sredstvo go
spodarskega programiranja;
— deželno ustanovo, ki ne bo 
spremenila državnega centrali
zma v deželni centralizem tem
več bo normalno izvrševala svo
je administrativne funkcije pre
ko pokrajin, občin, njihovih kon
zorcijev, ki naj dobe širše pristoj
nosti in večja sredstva;
— deželno ustanovo, ki se ne 
bo odpovedovala svojim poseb
nim pravicam temveč bo dala 
svoj neobhodno potrebni delež 
za reševanje temeljnih proble
mov demokracije, med katere 
sodijo problemi svobodnega raz
voja slovenske narodne manj
šine na vseh področjih dežele.

Uresničitev take dežele terja 
tudi temeljito prenovitev drža
ve, kar potrjujejo tudi indikacije 
in temeljit preokret splošnih us
meritev gospodarske, notranje 
in zunanje politike.

Nova italijanska zunanja poli
tika, ki ne bo podrejena ameri
škemu imperializmu in paktu 
NATO je element za ta preokret. 
Furlanija-Julijska krajina je spre
menjena v pravcato bojno polje, 
podvrženo vojaškim služnostim. 
Kot obmejna cona je izpostavlje
na provokacijam, šovinizmu, im
perialističnim informacijskim 
službam. Nujno je, da ta dežela, 
po zaslugi akcij ljudskih mno
žic, postane protagonist enot
nega boja za mir in varnost v 
Evropi. Prebivalstvo, mladina in 
delavci, mobilizirani za te cilje 
in v enotnih akcijah na strani 
vseh tistih, ki se borijo za te 
cilje v državi in v svetu, prispe
vajo k ustvaritvi pogojev za od 
stranitev tujih vojaških oporišč 
iz Furlanije-Julijske. krajine, za

odpravo vojaških služnosti, za 
vrnitev mednarodne vloge Trstu, 
njegovemu pristanišču in vsej 
deželi, t.j. pogojev, ki so neob
hodno potrebni za ekonomski 
razvoj.

Preokret splošnih političnih 
usmeritev države in dežele zah
teva poraz KD in njene konser
vativne in reakcionarne politike, 
ki zavlačuje reforme, o katerih 
KD sicer govori, ne pove pa kaj 
hoče reformirati in v čigavo ko
rist naj bi bile reforme. To kar 
dela KD je zaostrovanje nape
tosti, favoriziranje desnice. To 
je poskus involucije.

Poglavitna odgovornost za ob
stoječe stanje pada na KD tako v 
državnem kot v deželnem meri
lu. Zato je treba poraziti KD. To
da za njen poraz, za poraz sku
pine, ki je na oblasti, je nujno 
potrebna enotnost levih sil, za
kaj samo tako bo mogoče priti 
k izhodišču iz sedanje politične 
krize. Dokončno je treba razbiti 
reakcionarne manevre, dati po
zitiven odgovor velikemu enot
nemu boju za rešitev stano
vanjskih problemov, problemov 
zdravstva, uveljavitev zakona o 
najemninah in reformo agrarnih 
pogodb. V nasprotnem primeru 
bi šli naproti zaostrovanju krize 
in odgovornost za to bi padla tu
di na tiste sile levice, ki sode
lujejo s KD.

IV. deželna konferenca KPI po
novno poudarja obveznost ko
munistov in poziva vse levičar
ske sile v konkretne akcije, ki 
naj poneso naprej proces enot
nosti na osnovi nujnih problemov 
in politične platforme ter pro
gramiranja, ki naj ustreza indi
kacijam enotnega delavskega 
gibanja.

Deželna konferenca KPI pou
darja, da je nujno potrebna raz
širitev in konsolidacija partije 
v Furlaniji-Julijsko krajni, kaiti le 
tako bo partija kos nalogam, ki 
se postavljajo pred njo. Zato kon
ferenca obvezuje vse partijske 
organizacije, naj se mobilizirajo, 
naj storijo vse za (o, da bo kam
panja prozelitizma uspešna. Vsaj 
1000 novih tovarišev več kot 
lani je treba vpisati v partijo.

Učvrstitev množične in borbe
ne partije je zanesljiv prispevek 
stvari demokracije, miru in so
cializma.

(Nadaljevanje na 4. strani)

Iz Podlonjerja

«Nismo klonili !»
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Zadruga NAS KRAS je septembra 1970 organizirala srečanje, na 
katerem so govorili o zaščiti Krasa. Na to srečanje je zadruga povabi
la strokovnjake, ki proučujejo Kras in vprašanja, ki so z njim v zvezi. 
V razpravi so sodelovali: arh. Giorgio Remi, inž. prof. Roberto Costa, 
dr. Aurelia Gruber - Benco, prof. Vladimir Klemenčič, Dušan Kodrič, 
di. Boris Kuhar, Brane Leben, dopisni član SAZU, dr. Pavle Merku, 
di. Giulio Montenero, prof. Livio P aldini, dr. Stane Peterlin, dr. Ric
cardo Querini, dr. Ivan Sedej in senator Paolo Sema.

Pred kratkim je zadruga NAŠ KRAS abjavila akte tega srečanja. 
Publikacija je izšla v založbi ZTT v Prstu.

Objavljamo (nekoliko skrajšano) razpravo, ki jo je napisal sena
tor Sema.

Pomembna spominska svečanost v Samatorci

Občina je postavila spomenik 
padlemu partizanskemu učitelju

v

Na tisoče stoletij je moralo pre
teči, da je postal Kras tak kot je 
danes. Atmosferski činitelji so de
lovali nanj ter ustvarili njegov da
našnji značilen videz. Toda tisti, 
ki je ustvaril «tržaški Kras», tisti, 
ki ga je plastično oblikoval v svojih 
edinstvenih komponentah, ki je 
posredoval človeštvu to neprecenlji
vo dragocenost, skupno last vseh 
ljudi in prav zato potrebno spošto
vanja, je človek, njegovo delo in 
njegov nezaslišan trud, ki ga na
pravi primernega za življenje, da 
spremeni v rodovitno prst skopo 
zemljo, da ohrani njegovo vodovje, 
da brez uničenja spremeni oblike 
življenja, ki so bile na njem in ki 
so lahko še dalje obstajale in ostale 
v njegovem okolju.

Nikakor nočem niti v kratkih in 
skopih obrisih obnavljati mučno 
zgodovino ljudi, ki so živeli na 
Krasu, od jamskega človeka pa do 
današnjih prijaznih vasi; pripomni
ti hočem le, da so dale Krasu njegov 
trajen videz (ne samo današnji) ge
neracije Slovencev, odpornih in de
lavnih, hrabrih in ponosnin bojev
nikov za svoje dostojanstvo in svo
bodo. Noben predlog o rešitvi in 
zaščiti Krasa, ne more biti vzet v 
poštev, če ne izhaja iz te temeljne 
točke. V nasprotnem primeru bi 
šlo za čisto filistrstvo, boli ali manj 
hinavsko, vendar zmeraj odgovar|a- 
joče interesom nekaterih slojev in 
z namenom pustošenja materialnih 
in moralnih vrlin.

Slovencem, ki so že stoletja no
sili glavne vloge žive zgodovine 
Krasa (delavci, kmetje, kamenarji) 
mora biti dana možnost, da posta
nejo živa sila, človeška komponen
ta, ki odloča o splošnem ekološkem 
•odnosu Krasa. Zato menimo, da je 
neobhodno potrebno, da se najprej 
prizna Slovencem tržaške pokrajine 
in vse dežele, z uresničenjem in 
priznanjem vseh njihovih pravic, 
značaj temeljne komponente demo
kracije naše države. V zakonu, ki 
sc ga parlamentu predložili komu
nistični senatorji in poslanci in ki 
vsebuje «Uredbe o priznanju držav
ljanskih pravic italijanskih državlja
nov slovenske narodnosti in o zaščiti 
•slovenske narodnostne manjšine v 
-deželi Furlaniji - Julijski krajini» 
dvanajsti člen določa:

«Država mora zaščititi etnične 
značilnosti občin ali njihovih posa
meznih predelov, ki so se v teku 
zgodovine kvalificirali popolnoma ali 
delno slovenski ter značilnosti oko
lja. prazgodovinsko in zgodovinsko 
zapuščino ter krajevne ljudske obi
čaje predela, v katerem bivajo Slo
venci; skrbeti mora za zaščito tal, 
rastlin in živali ter naravnih lepot 
tudi z ustanovitvijo posebnih podro
čij in vinkulacijo arheološko ali 
krajinsko zanimivih površin».

Treba je ponovno podčrtati, da 
to, kar naj bi bilo narejeno «za Kras» 
ne sme biti narejeno «proti Kr-, 
su» in v škodo njegovemu prebi
valstvu. Temu je potrebno zagoto
viti in omogočiti razvoj in napre
dek; zaščita tal in rastlinstva mota

pomeniti tudi modernejše poljedel
stvo, donosnejše in manj naporno, 
s stroji primernimi zvrsti tal in 
kultur, z izbranimi sadikami in 
semeni, z odpravo škandaloznih mo
nopolističnih dobičkov na strojih, 
umetnih gnojilih, razkužilih itd. 
ter ureditvijo tržišč. Dežela in drža
va imata dolžnost, da vse to po
skrbita! Ohraniti lepe, edinstvene 
hiše Krasa, upoštevati arhitekturo 
in stoletne gradbene tradicije, ne 
sme postati pretveza, s katero naj 
bi prisilili prebivalce, da žive v za
starelih in za življenje neprimernih 
stavbah. Nasprotno! Pomagati jim 
je treba, da si stanovanja uredijo.

Vse to bo privedlo do bolj demo
kratičnih odnosov prebivalcev do 
krajevnih oblasti, do dežele in clo 
države kot take. Združeni v skup
ščinah bodo prebivalci vsake obči
ne, vsakega naselja, najboljši sod
niki vsakršnega regulacijskega načr
ta, kajti sami bodo najbolje izbrali, 
kar je v njihovem interesu, in tako 
ne bodo v nasprotju z interesi uprav
nih organov, temveč složni v skup
ni težnji po rešitvi splošnih pro
blemov. Med krajevnimi ustanova
mi ter deželo in državo ne sme 
obstajati odnos podložništva, am
pak plodnega sodelovanja v reše
vanju raznih vprašanj. Nehati se 
morajo razlastitve, da bi se gra
dile tovarne, ki potem ne nudijo za
poslitve slovenski mladini, katera 
še danes nima industrijskih šol, 
kakor tudi ne slovenskega tehnič- 
no-industrijskega in agrarnega za
voda.

S priznanjem vseh pravic Sloven
cem, ki so od nekdaj predstavljali 
veliko večino kraškega prebivalstva, 
s tem da se jim s primemnimi de
želnimi in državnimi zakonskimi 
odredbami zagotovi možnost pol
nega razvoja na vseh področjih, od 
gospodarskega da kulturnega, bo dan 
doprinos k bodočnosti Krasa, s či
gar zgodovino je povezan tolikšen 
del delovne tradicije in bojev sloven
ske narodne manjšine. Dosledne de
mokratične italijanske sile so in bodo 
tudi v tej specifični akciji nastopale 
skupno s Slovenci.

Dr. Andrej Budal 
prejel visoko 
odlikovanje

Generalni konzul SFRJ v Trstu 
Boris Trampuž je dne 29. aprila 
izročil prof. dr. Andreju Budalu 
visoko odlikovanje «red jugoslovan
ske zvezde z zlatim vencem», s 
katerim ga je odlikoval predsednik 
SFRJ Tito.

Dr.Budal je bil odlikovan kot 
najvidnejši slovenski kulturni dela
vec v zamejstvu, kot pisatelj in 
vzgojitelj in kot dolgoletni upravnik 
Slovenskega gledališča v Trstu in 
večletni predsednik Slovenske pro
svetne zveze.

Dr. Budalu iskreno čestitamo.

V nedeljo, 9. maja 1971 so v Sa
matorci odkrili nagrobni spomenik 
partizanskemu učitelju Alojzu Ko- 
koravcu - Gorazdu. V tej prijazni 
vasici na zgoniškem Krasu se je 
zbralo mnogo ljudi iz vseh krajev 
tržaškega ozemlja. Po tej spomin
ski svečanosti je bila v Zgoniku, 
pred spomenikom padlim v NOB, 
pomebna protifašistična manifesta
cija,združena s proslavo obletnice 
osvoboditve.

Tako na prvi kot na drugi pri
reditvi so naši ljudje še enkrat iz
pričali svoj pristni antifašizem in 
svojo zvestobo izročilom osvobodil
nega boja. Zlasti pomembno je dej
stvo, da je bilo na obeh prireditvah 
mnogo mladine.

Zgoniška občinska uprava je ure
sničila svoj sklep, da se «skromno», 
kot je poudaril župan Jože Guštin, 
oddolži enemu svojih najboljših si
nov, Alojzu Kokoravcu - Gorazdu, 
ki je med prvimi na Primorskem 
pristopil k obnavljanju slovenske-

Preteklo nedeljo so dolinski fan
tje in dekleta uvrstili v že itak pe
stro in bogato kroniko svoje vasi 
zapis o nadvse uspelem tradicional
nem vaškem prazniku. «MAJEN- 
CA» je poleg tega, da je prva ve
lika spomladanska prireditev na 
Tržaškem, tudi ena izmed rekdih, 
tradicij, ki ohranja vse do danes 
svojo izvirnost. Malenkostne, nepo
membne predvsem, pa za obisko
valca nevidne so tehnične novosti 
pri dviganju mlaja. To delo, ki v 
svoji celoti prehaja že v pravi obred, 
pritegne vsako leto veliko gledalcev, 
od katerih mnogi vstrajajo do ju
tranjega svita.

V zadnjih letih je odbor fantov 
in deklet poskrbel za primeren kul
turni spored, katerega kvaliteta ra
ste iz leta v leto. Na letošnji «Ma- 
jenci» so v tem pogledu dosegli že 
pravi rekord. Poleg promenadnega 
koncerta breške godbe so izredno 
številnim obiskovalcem posredovali 
svoj kvaliteten spored še moški 
pevski zbor «Stane Žagar» iz Kro
pe, mešani zbor «Ante Kamenar» 
iz okolice Reke in folklorna skupina 
«Študent» z Reke. Razumevanje in 
pripravljenost pri organizaciji to
likšnega kulturnega sporeda ima

ga šolstva. Na pokopališču v Sama
torci je dala postaviti zelo značilen 
spomenik, od narave čudovito izo
blikovano kraško skalo z marmorna
to ploščo, na kateri so vklesani ver
zi Miroslava Košute: «Ljubezen in 
svestoba v njem sta vreli, ko ga je 
vrglo v gmajno krutih dni, obležal je 
— o brinovka — pod streli».

Po verskem obredu, ki ga je 
opravil zgoniški župnik, je župan 
v krajšem, a globoko občutene na
govoru objasnil lik pokojnega tova
riša Kokoravca. V imenu občinske 
uprave je položil na grob lovorjev 
venec, ekipi športnega društva Kras 
pa je izročil šop rdečih nageljnov z 
naročilom, naj ga ponese na kraj, 
kjer je bil tovariš Gorazd izkrvavel.

Spomenik so obkrožili šolski otro
ci iz Saleža, Zgonika in mnogih dru
gih vasi ter položili nanj šopke spo
mladanskega cvet a. Trije učenci so 
recitirati. Tiho in svečano so prihaja
li na pokopališče predstavniki vseh 
vasi in zaselkov zgoniške občine in

podlago v kulturni aktivnosti doma
čih prosvetarjev. (PD Vodnik je 
imelo že dve izmenjavi s KUD Sta
ne Žagar v Kropi). Vse te napore 
in delo organizatorjev moramo po
hvaliti še posebno, če upoštevamo, 
da je vstop na prireditveni prostor 
brezplačen in da pride glavni do
hodek od fantovskega kioska, pro
ste zabave in nabirke po vasi.

Dolinski «Majenci» daje še poseb
no privlačnost razstava domačih vin, 
ki jo že petnajsto leto organizira 
uprava občine Dolina. Na letošnji 
razstavi je bilo na pokušnji 22 vzor
cev vina. s katerimi se je predstavilo 
naslednjih 15 vinogradnikov: Albin 
Zerjul, Bruno Zahar, Josip Vodo
pivec, Boris Tul, Ernest Smotlak, 
Bruno Prašelj, Josip Sancin, Josip 
Ota, Anton Petaros, Ignacij Ota, 
Josip Lpvriha, Angel Kraljič, Jo
sip Kocjančič, Ivan Kocjan, Albert 
Derganc.

Po vsakoletnem množičnem 
obisku okoličanov in meščanov do
linska «Majenca» ne potrebuje več 
drage reklame. Potrebno je le do
brih pobud in požrtvovalnosti, da 
bo ta naš lep slovenski praznik 
ostal še vedno enano vabljiv za vse.

položili vence. Njim so se pridruži
li tudi predstavniki nekaterih pro
svetnih in športnih združenj in kra
jevne komunistične sekcije. Skro
men, simboličen venček so položili 
tudi predstavniki skupine bivših 
partizanskih učiteljev, predstavniki 
Sindikata slovenske šole pa so polo
žili šop rdečil nageljnov. Ob zak
ljučku spominske svečanosti so šti
rje delegati IV. deželne konference 
KPI prinesli šop nageljnov z rdečim 
trakom. Na svečanosti je pevski 
zbor Rdeča zvezda iz Saleža-Zgoni- 
ka zapel dve žalostinki.

O liku partizanskega učitelja Aloj
za Kokoravca - Gorazda je govoril 
bivši partizanski šolski nadzornik 
Drago Pahor. Iz govora povzemamo 
naslednje:

«...Med grobovi, ki so ogromna 
krvava cena za našo zmago nad 
mračnim nasilnikom, je tudi grob, 
ob katerem stojimo. V njem leži 
Lojze Kokoravec - Gorazd.

Ko se danes tu klanjamo njegove
mu spominu, vstaja med nami nje
gov lik, obnavlja se nam v prividu 
njegovo prekratko življenje. Rojen 
v Trtu je moral zelo zgodaj zapusti
ti svojo ožjo domovino. Komaj de
vetleten je odšel po koncu prve 
svetovne vojne s svojo družino v 
urgoslavijo. Toda tudi tople družin
ske sredine je bil kmalu oropan. 
Štirinajstletnemu je umrla mati, po
tem pa ga je zapustil še oče, ki se 
je vrnil na Kras. Lojze je ostal sam. 
Brez varnega vodstva izkušenih 
starejših ljudi si je sam izbiral ži
vljenjsko pot. V skromnem, bednem 
položaju se je napotil po strmi poti 
načelnosti. Kot samorastnik se je 
oklenil velike ideje človečnosti, brat
stva in pravičnosti med ljudmi. To
da to je bilo v nasprotju s takratnim 
družbenim redom, ki je dopuščal, 
da je močnejši izkoriščal šibkejše
ga. Zato je bil Lojze zaznamovan in 
kljub opravljenemu šolanju zanj ni 
bilo primerne službe. Šel je na na
porno rudarsko delo v Velenje, za
poslil se je kot zidarski pomočnik 
in preživljal se je z drugimi poklici. 
Dopolnjeval je svoj zaslužek z m- 
štrukcijami in je tako že pred vojno 
vršil učiteljski poklic.

Ko je nastopila za naš narod naj
težja ura, je Lojze izpričal svojo 
veliko domovinsko zavest, ki jo je, 
žal, moral plačati. Križev pot v in
ternacijo je vodil iz Gonarsa v Re 
nicci in nato v Pietrafitta. Pomanj
kanje, stradanje v taborišču je iz
podkopalo njegovo itak rahlo zdra
vje. Po kapitulaciji Italije se je 
vrnil na Kras in se vključil v osvo
bodilno gibanje. V okrajnem odboru 
OF za nabrežinski okraj je bil izbran 
za prosvetnega referenta v KP pa 
je opravljal dolžnosti okrajnega taj
nika. 19. decembra 1943 je v Sa- 
ležu in Samatorci odprl šolo. Izpol
nila se mu je davna želja...

Toda Gorazd ni dočakal poveli
čanja svojega ljudstva in njegove 
zmage. 15 avgusta 1944 je padel 
zločinsko pobit od zverinske oku
patorjeve roke».

Po spominski svečanosti v Sama
torci je bila, kot omenjamo v uvo
du, pomembna protifašistična mani
festacija v Zgoniku. Tudi tu so pred
stavniki raznih organizacij in do
mače občinske uprave položili ven
ce pred spomenik padlim, ki je bil 
preteklo leto oskrunjen. Podžupan 
in deželni svetovalec KPI Dr. Jan 
Godnič je govoril o pomenu mani
festacije. Na koncu manifestacije ;e 

(Nadaljevanje na 4. strani)

Spominska svečanost na pokopališču v Samatorci.

«Majenca» v Dolini
- Bogat kulturni program
- Vinska razstava
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Prve rajonske konzulte 
v Trstu začele delovati

Po dolgem pričakovanju, po ne
razumljivem zavlačevanju, so kon
čno začele delovati prve rajonske 
konzulte.

S tem se dejansko začenja novo 
obdobje v upravnem življenju na
šega mesta, začenja se decentraliza
cija meste uprave ( dasiravno v ome
jenem obsegu in okrnjeno), sode
lovanje krajevnega prebivalstva pri 
upravljanju; odpira se pa tudi večja 
možnost skupnih, enotnih nastopov 
za uresničitev zahtev v korist pre
bivalstva.

Mnogo se pričakuje od novih kra
jevnih organizmov. Občani se spra
šujejo, ali bo decentralizacija res 
uresničena, kako bodo konzulte raz
vijale svojo dejavnost, ali dobo ljud
ske težnje in zahteve res upošteva
ne, ali se bo izvajalo določilo splo
šnega pravilnika, ki v svojem 5. 
členu predvideva uporabo sloven
skega jezika (četudi v omenjenem 
obsegu) in ali bo prišlo do popol
nega spoštovanja pravic Slovencev, 
da v konzultah govore v svojem 
jeziku?

Med demokratičnimi svetovalci 
srečujemo mnogo dobre volje. Opa
ziti je tudi pomembno prizadevnost. 
Vendar pa se vprašujemo, ali bedo 
mogli ti svetovalci svojo dobro voljo 
konkretizirati, ali ne bodo naleteli 
na velike ovire, omejitve, prepove
di?

Seveda, naloga teh svetovalcev 
bo olajšana, če se bo njihova dejav
nost razvijala vzporedno z raznimi 
pobudami na terenu, če bo njihovo 
delo podprto od krajevnega prebi
valstva. Zato je potrebno, da se

Gre za popolnoma nove izku
šnje, saj v Trstu doslej še nismo 
imeli podobnih krajevnih ustanov, 
dočim so v nekaterih večjih mestih

v Italiji že davno bile ustanovljene, 
pozornost volivcev in vsega demo
kratičnega prebivalstva spremeni v 
živo akcijo za uresničitev krajevnih 
zahtev, za večjo demokratizacijo 
krajevnih ustanov, za spoštovanje 
dvojezičnosti in teženj Slovencev, za 
dosego pravice do izvolitve krajev
nih predstavnikov na rednih uprav
nih volitvah.

Medtem, ko se v Trstu spoprije
mamo s temi osnovnimi načelnimi 
vprašanji, potekajo priprave na 
ustanovitev konzult v miljski obči
ni, katero upravljajo demokratične 
sile, na mnogo bolj demokratični in 
napredni ravni. V Miljah, bodo, kot 
kaže, ustanovili štiri krajevne kon
zulte.

Namen m i 1 j s k i h upravite
ljev je, da se v konzulti Sv. Barbare 
uvede kot občevalni jezik sloven
ščina in da se poskrbi za italijan
skega prevajalca. V ostalih konzul
tah bo za slovenske svetovalce na 
razpolago slovenski prevajalec.

Zanimivo je, da bodo člane kon
zult (v miljski občini se bodo kon
zulte imenovale krajevni sveti) vo
lili na neposrednih upravnih volit
vah, ki bodo, po vsej verjetnosti, 
zadnje dni junija odnosno prve dni 
julija t.l. Zanimivo je še to, da 
bodo na teh volitvah lahko volili 
tudi mladinci, ki so dopolnili 18. 
leto.

Krajevni sveti v miljski občini 
bodo razpravljali ne le o krajevnih 
zadevah temveč tudi o splošnih pro
blemih miljske občine.

Način, po katerem bo miljska ob
čina pristopila k uresničevanju de
centralizacije uprave je vreden vse 
pozornosti. Prav bi bilo, da bi ga 
vzela v pretres tudi tržaška občina.

J. G.

«Teater»
Lahko se zgodi, da vašim otrokom poklonijo šopek cvetja. Kar poku

kajte vanj. Iz marjetic in nageljnov se vam bo prisrčno posmejal socialde
mokrat. Nedolžnost bo sijala iz svetlih oči, ki vam bodo govorile: «Slovenček, 
ljubim te».

Kakor metuljčki nas obletujejo, srkajo zdaj tu, zdaj tam_, plahutajo z 
nežnimi krilici in naznanjajo toplo pomlad, polno sonca in sreče.

Skoraj da ga ni dne, ko bi ne brali, da je ta Cesare (PSD1) ali oni Lonza 
(PSDI) — govoril in manjšini obljubil vsega. Mleka, medu, belega kruha. 
Tudi v ljubljanskih krogih se spominjajo, kako jim je nasmeh prišepetaval, 
sklonjen ob obloženi mizi (stara navada železna srajca), da bo sedaj vse 
rešeno in da se Slovencem ne bo treba več pritoževati.

Storilo se nam je inako. Zlobni tovariš, čigar imena ne bom povedal, pa 
mi je zatrjeval, da je vse le predvolilni teater, ko si stara gospa Socialdemo
kracija s pudrom in rdečilom obnavlja mladostno sveži obraz (in, če bi 
mogla, tudi devištvo).

Govoril mi je približno takole: «Teater. Teater, ti pravim. Na odru eno, 
za kulisami drugo. Povedal ti bom en sam primer...»

In res mi ga je povedal: «Nekaj dni po ponovnem tedenskem zaklinjanju 
socialdemokratov, da bodo oblasti iztrgali iz rok cel šop naših pravic, je 
italijanski veleposlanik v Beogradu Folco Trabalza, nekaj dni pred odhodom 
v Peking, organiziral gostovanje obeh tržaških gledališč v Jugoslaviji. Teatro 
stabile in Slovensko gledališče».

To se mi zdi zelo lepo, sem dodajal, in s tem?
«Poslušaj, kako so se stvari razvijale naprej. Trabalza očitno ni vedel, da 

slovenskemu gledališču niso dali denarja za potovanje, kot drugim. Naši so 
spet morali na križev pot v Rim. A saj ni prvič.

Sprejel ju je funkcionar in ko so se vzpenjali v urade je bilo iz gorniih 
nadstropij slišati zamolklo butanje, kot če bi stavbo popravljali.

«Slišite, kako utriplje ministrovo široko socialdemokratsko srce?»
Funkcionar jima je tudi zagotovil, da minister (Mateotti, kajpada, PSD!) 

Slovence strastno ljubi, pa sta se ojunačila in — tako pravijo — stresla 
kar iz rokava: «Denarja za gostovanje ni, oblasti so z nami nekam stiskaške, 
še za igralce ga je komaj za preživljanje. Veste kaj? Prispevajte...»

Nastala je smrtna tišina. Tudi butanje v nadstropju je utihnilo. Funk
cionar se je vrnil in jima skrušeno zašepetal: «Minister vas je slišal, da 
boste vedeli... Zardel je od jeze, se zagrabil za srce (široko, demokratično 
itd.) in siknil: 'Nobenih šal, prosim!'»

Nekaj dni pozneje, večer pred odhodom, so diskriminacijo odpravili 
samo zato, ker se je zato zavzel beograjski italijanski veleposlanik Tra
balza. 3og ga živi, tudi na Kitajskem.»

Taki so, cukrčki. Socialdemokratski minister nas uči razlike.
Nasmehi, obljube, cvetje, lepe besede. Lovijo te nanje, da jim padeš v 

past, kot naivna kmečka deklina, ki bo pozneje na seniku pretakala grenke 
solze in bridko spoznala, da posilstvo ni ljubezen.

# * *
PS: Prejšnji teden je bil občni zbor Slovenske skupnosti. Zdelo se mi je 
pošteno, da gre staro vodstvo v pokoj, novega pa dovolj ne poznam, da bi 
mu posvečal svoj okvirček. Oddahnimo se, oboji. Mljaču pa dajmo možnost, 
da jo že ta teden krepko polomi. Saj se ne bo izneveril. Odtlej pa bo čakal 
za vogalom vaš.

Črt

SLOVENSKO GLEDALIŠČE 
V TRSTU 

KULTURNI DOM 
GOSTOVANJE DRAME SNG 

IZ MARIBORA 
Jean Anoulih 

A R D E LE’
ALI MARJETICA

Prevedla: Radojka Vrančič 
Režiser: Aleš Jan

★
V soboto, 15. t.m. ob 21. uri 
(Abomna premierski, red A in 
mladinski v četrtek) ; 
v nedelja, 16. t.m. ob 16 uri 
(Abonma nedeljski popoldanski, 
okoliški in mladinski v sredo).

V nedeljo, 16 t.m. ob 20.30 v 
kinodvorani v BAZOVICI 
v torek, 18. t.m. ob 20.30 v 
kinodvorani v ŠKEDNJU 

Vitalino Brancati 
RAFFAELE 

(komedija v treh dejanjih 
s prologom)

GLASBENA MATICA - TRSI
V sredo 19. maja 1971 ob 17. uri 
v veliki dvorani Kulturnega doma

KONCERT
MLADINSKEGA ZBORA 

RTV LJUBLJANA
Dirigent MATEVŽ FABIJAN 

Obisk koncerta vljudno pripo
ročamo zlasti osnovnošolski in 
srednješolski mladini.

Enotno glasilo 
sindikatov

Ob prvem maju 1971 je v Vidmu 
izšla prva številka lista «Il Sinda
cato nel Friuli-Venezia Giulia». List 
je enotno deželno glasilo sindikatov 
gradbinske in lesne stroke - Fillea, 
Filca in Feneal in bo izhajal enkrat 
na mesec.

V prvi številki novega sindikalne
ga lista je objavljen tudi en sesta
vek v slovenščini. Napisal ga je mla
di sindikalist Boris Gombač iz Trsta. 
V tem sestavku je med drugim re
čemo:

«Reakcionarnim silam, katere 
podpirajo veliki kapitalisti z name
nom, da bi preprečile razvoj demo
kracije ne samo na delovnih mestih 
ampak tudi v celotni družbi, je tre
ba odgovoriti z odločnimi dejanji. 
Samo enotnost delavskega razreda, 
enotnost delavskega razreda, enot- 
lavcev, lahko zagotovi državi mir, 
demokracijo in napredek. Delavci 
ne poznajo meja, poznajo pa razliko 
med izkoriščevalci in izkoriščanimi. 
Nacionalizem, šovinizem, to so po
gube delavskega razreda. Samo v 
miru delavski razred napreduje, ker 
mir je sam po sebi revolucionaren.»

V sestavku je dalje rečeno, da 
sindikalne organizacije doživljajo ve
like spremembe ,da so se nove, mla-

Sporočilo enotnega protifašističnega odbora

Jutri velika protifašistična 
manifestacija v Vidmu

V sredo 12. maja se je v Trtu se
stal enotni protifašistični odbor. 
Sklenil je, da se pridruži enotni pro
tifašistični manifestaciji, ki bo v 
soboto 15. t.m. v Vidmu kot odgo
vor na provokacije trikoloristov, ki 
se skrivajo pod krinko «prijateljev 
vojske».

Enotni protifašistični odbor pozi
va tržaške protifašiste, naj se ude
ležijo manifestacije v Vidmu.

Na omenjeni seji enotnega proti
fašističnega odbora so člani potrdili 
tudi pristop Kmečke zveze, Združe
nja španskih borcev, Primorskega 
dnevnika in Slovenske prosvetne 
zveze v ta enotni odbor.

Proti provokaciji trikoloristov v 
Vidmu se je izrekel tudi deželni 
odbor. Na seji, ki je bila v sredo je 
deželni odbornik Moro odgovoril 
na vprašanja svetovalcev protifa
šističnih političnih skupin. Pridru
žil se je mnenju podpisnikov inter
pelacij, da se manifestacija trikolo
ristov lahko izrodi ter da zadobi 
fašistični značaj. Zato bo, kot je 
zagotovil odbornik Moro, deželni 
odbor zahteval prepoved omenjene 
manifestacije.

Zares čudne 
reči

V Gorici se dogajajo zares čudne 
reči. Čudne in nerazumljive.

Zgodilo se je ob 25. aprilu. Mi- 
'sovska stranka je dala nalepiti na 
občinskih oglasnih deskah lepak, 
ki poveličuje Mussolinija in tako 
imenovano «socialno republiko». 
Občinska uprava, ki je sicer levo
sredinska a jo vodi demokristjanski 
župan, ni smatrala za potrebno, 
da bi intervenirala. V nekaterih dru
gih občinah, npr. v Foljanu, so to 
storili in lepakov niso nalepili.

V zvezi z omenjenim lepakom sta 
svetovalski skupini KPI in PSI pre
dložili županu posebno interpela

cijo. Župan je odgovoril. Izgovarjal 
se je, da občinska uprava ne more 
izvajati cenzure. Seveda je pozabil 
na zakon iz leta 1952, ki prepove
duje apologijo fašizma.

Toda zgodilo se je še nekaj dru
gega, kar velja ožigosati. Občinska 
uprava ja Prvega maja prire
dila sprejem za sindikaliste. Na 
sprejem je — tako se namreč govo
ri — povabila tudi fašistične sindi
kaliste. Sele kasneje, ko je kazalo, 
da bo prišlo do bojkota, je «nekdo» 
prosil fašistične sindikaliste, naj se 
sprejema ne udeleže. Čeravno ze 
dalj časa krožijo v mestu te vesti, 
jih do danes nihče ni demantiral. 
Torej so resnične?

Kje so bili 
«voditelji» ?
Prvi mai 1971 v Trstu. Enotna 

manifestacija, ki sta jo organizirali 
dve osrednji sindikalni zvezi CGIL 
in C1SL. Množica delovnih ljudi je 
kila v sprevodu. Mnogo je bilo mla
dine in mnogo žena. V sprevodu so 
bili italijanski in slovenski transpa
renti Na Goldonijevem trgu dvoje
zično zborovanje. Besede slovenske
ga govornika je množica pozdravila 
z cplavozm. Z močnim aplavzom je 
pozdravila tudi italijanskega govor
nika, ki je ožigosal nacionalistično 
zadržanje Delavske zbornice CCdL, 
ki se ni pridružila enotni manife
staciji, ker ni soglašala z dvoje
zičnim zborovanjem.

Toda na enotnem delavskem zbo
rovanju, ki je letos imelo še posebno 
izrazit protifašistični značaj, so manj
kali številni slovenski «voditelji». 
Tistih, ki rinejo v ospredje ob ra
znih prilikah in ki se zelo radi po
našajo s tem, da predstavljajo Slo
vence, ni bilo med množico. Kje so 
bili?

•k k

de sile vključile v aktivno delovanje- 
sindikata, sile, ki hočejo ustvariti 
nov, močan, enotni in razredni sin
dikat ter da prav zaradi tega sindi
kati vabijo tudi slovenske delavce,, 
naj se v čim večjem številu aktivno 
vključijo v sindikalne organizacije.

Na koncu sestavka je poudarjeno:
«S tem bomo pripomogli celotni 

slovenski manjšini. S svojim delo
vanjem bomo širili tudi slovensko- 
besedo in bomo most večjega spo
znavanja ter bratsva med obema na
rodoma.»

Nadaljevanje

Tone Ukmar pripoveduje
(Nadaljevanje z 2. strani'

Med etiopskimi borci sem 
med drugim pridobil temeljite 
izkušnje, da naroda, ki je prežet 
s trdno voljo in zavestjo v boju 
za svojo narodno svobodo, ne 
more premagati nobena, še tako 
močna vojaška sila. To nam po
trjujejo tudi sedanja dogajanja v 
Indokini in v drugih delih sveta. 
I;-r se narodi bojujejo proti ame
riškemu imperializmu in za svo
jo osvoboditev.

Po kapitulaciji Italije me je 
vodstvo komunistične partije po
slalo ilegalno v Milan. Tu 
sem izrazil željo, naj me 
pošljejo med slovenske partiza
ne. Namesto tega so me posla
li v svojstvu političnega funkcio
narja v Ligurijo, kjer smo organi
zirali partizansko gibanje. Poleti 
1944 so me imenovali za koman
danta garibaldinskih brigad na 
območju VI. operativne cone. 
Na tem območju, ki je bilo večje 
od Primorske, je tedaj operiralo 
okrog 12.000 borcev, ki so bili 
organizirani v šestih divizijah 
in številnih manjših enotah. 25. 
aprila 1945 smo partizani osvo
bodili Genovo in druga mesta 
na območju Ligurije in Piemonta 
Pred našimi partizanskimi borci 
je kapitulirala nemška armada,, 
ki je tedaj štela 18.000 mož».

Spominska svečanost
(Nadaljevanje s 3. strani) 

domači pevski zbor zapel vrsto par
tizanskih pesmi.

Na koncu naj zabeležimo še to, 
da je bil letošnji memorial Mire Ban
dljeve, partizanske učiteljice iz Pre- 
benega, združen s spominsko- 
svečanostjo v Samatorci. Mnogo- 
otrok iz vseh krajev tržaškega ozem
lja je v spremstvu nekaterih učite
ljev in staršev obiskalo kraj, kjer je 
bil umorjen učitelj Alojz Kokora- 
vec - Gorazd.

V POČASTITEV SPOMINA
Ob obletnici smrti očeta Dominika 

Marc iz Doline daruje sin Rikardo 
3.000 lir za sklad Dela.

Skupina žena iz Doline daruje 3.000 
lir za Delo.

Vsem iskrena hvala.

«Okrogla miza» v Dolini
Srednja šola SIMON GREGORČIČ 

v Dolini prireja v sodelovanju z zdru
ženjem staršev pogovor za okroglo 
mizo o temi:
Izvenšolsko udejstvovanje naše mladine 

Pogovor bo v sredo, 19. maja v 
prostorih Mladinskega krožka v Do
lini. Začetek ob 20.30.

DELO
glasilo KP! za slovensko 
narodno manjšino 
Direktor Marija Bernetič 
Ureja uredniški odbor 
Odgovorni urednik 
Anton Mirko Kapelj 
Tisk: Tip. Riva - Trst 
Ulica Torrebianca, 12


